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Nyomtatott és online sajtó 
 

Novák Katalin: várakozással, reménységgel telve állunk 2024 küszöbén 
2024. január 1. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, hirado.hu, Demokrata, Vasárnap.hu, 

origo.hu, Ma.hu, HírTV 

Várakozással, reménységgel telve állunk 2024 küszöbén, bízva abban, hogy megújult 

energiával, életerővel, lendülettel láthatunk feladatainkhoz - mondta Novák Katalin 

köztársasági elnök a közmédia által közvetített újévi köszöntőjében, a Himnusz elhangzása 

után hétfőn. "Bízunk a tehetségben, a szorgalomban, a kegyelemben" - emelte ki a köztársasági 

elnök, aki 2024-ben futni, túrázni, úszni, bringázni, focizni, kondizni hív életkortól függetlenül 

minden magyart. "Mozogjunk együtt, legyen 2024 a mozgás éve is!" - hangsúlyozta Novák 

Katalin, hozzátéve: vegyünk példát a profi sportolókról, és ne csak szurkoljunk, hanem 

mozduljunk is. A köztársasági elnök beszédében felidézte a 2023-as év emlékezetes 

eseményeit, "amikor volt okunk örülni, büszkének lenni", így egyebek mellett Ferenc pápa 

budapesti látogatását, Karikó Katalin és Krausz Ferenc Nobel-díját, az atlétikai 

világbajnokságot, a futball-válogatott csoportelsőként való kijutását az Európa-bajnokságra. 

Novák Katalin elmondta: jó volt megtapasztalni mind a harminc országban, ahol idén 

hivatalosan járt, hogy tisztelettel fogadják a magyarok elnökét. "Tudják, hogy tehetséges, erős 

öntudattal rendelkező, sajátos észjárású, talpraesett nemzet a miénk" - mutatott rá, 

hozzáfűzve: ha nem is mindig értenek minket, figyelnek ránk. "Személyesen azért is dolgozom, 

hogy ebből a figyelemből megértés és együttműködés legyen" - hangsúlyozta. 

 

Novák Katalin: minél többekhez eljut a békéért kiáltó szavunk, annál nagyobb 

hatása lesz 
2023. december 24. – MTI, HírTV, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner, 

Vasárnap.hu, origo.hu, korkep.sk, Felvidék.ma 

A magyar nemzet béke- és szabadságszerető - mondta a köztársasági elnök a Hír TV-nek adott 

karácsonyi interjúban, hangsúlyozva, abban bízik, hogy "a békéért kiáltó szavunk, minél 

többekhez eljut, annál nagyobb hatása lesz". Novák Katalin emlékeztetett arra, hogy "már több 

mint másfél éve élünk egy pusztító háború szomszédságában". Szerinte "a félelemérzet a 

bőrünk alá ivódott, már nem olyan tapintható, mint amikor az első sokk ért bennünket, de ott 

van bennünk". A köztársasági elnök azt kérte, ilyenkor karácsonykor külön is gondoljunk a 

kárpátaljai magyarokra. Náluk bármikor kopogtathatnak, hogy elvigyék a férfiakat a frontra, a 

szétszakított családok a fronton lévő családtagokért aggódnak. Most érezni át igazán, mennyire 

nagy kincs is az a béke, amely számunkra itt, Magyarországon megadatott, de ami rendkívül 

törékeny, és fenyegető veszélyben van most is - fejtette ki az államfő. Véleménye szerint nagy 

segítséget jelenthet, ha Magyarország szoros kapcsolatokat ápol nemcsak Ukrajnával, nemcsak 

a szomszédaival, hanem "a világon minden szövetségesével". Ha megvannak ezek a 

kapcsolatok, ha kinyitjuk a korábban csukottnak tűnő ajtókat, akkor még nagyobb esélyünk 
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van arra, hogy a magyarok hangja elhallatszon a világ minden sarkára, és még nagyobb eséllyel 

lehet érvényesíteni a magyar emberek érdekeit - fűzte hozzá. 

 

Novák Katalin: Ki ne akarna békében élni, ki szeretné a háborút? 
2023. december 24. – KISZo.net 

Egy évvel ezelőtt Novák Katalin gyújtotta meg Beregszász adventi koszorújának első gyertyáját. 

Azóta még egyszer, 2023 nyarán is felkereste a kárpátaljai magyar közösséget, ahol a 

szolidaritás megnyilvánulása mellett személyesen is kifejezte a közös jövőbe vetett hitét. Az idei 

karácsony előestéjén Magyarország államfőjének továbbra is a kárpátaljai magyarságon a 

figyelme. Novák Katalin a budapesti Sándor-palotában adott tartalmas, exkluzív interjút a 

vidék legrégebbi és ennél fogva legpatinásabb magyar lapjának, a Kárpáti Igaz Szónak. – 

Államfőként már két ízben is felkereste Kijevet, Magyarország legnagyobb szomszédjának 

fővárosát. Legutóbb idén augusztusban járt ott és találkozott az ukrán elnökkel. A Volodimir 

Zelenszkijjel lezajlott négyszemközti megbeszélése után öt pontban foglalta össze a tárgyalás 

eredményét. Ebben szó volt a közvetlen kommunikáció javításáról, a két ország közötti 

együttműködés erősítéséről, a kárpátaljai magyaroktól elvett jogok visszaadásáról, az ukrajnai 

békeformuláról és a háborús gyermekek sorsáról. Mi és hogyan valósult meg ezekből? – Több 

mint 650 napja tart a háború. Ez nagyon hosszú idő innen is. Akik Ukrajnában élnek, azoknak 

kényszerűségből olyan dolgokhoz kellett hozzászokniuk, amihez nem lehet. Bármikor 

megszólalhatnak a légi támadás veszélyét jelző szirénák, elképzelhető, hogy kopogtatnak az 

ajtón, hogy elvigyék a férfiakat a frontra, a családok szétszakítva élnek, sok esetben csak úgy 

találkozhatnak egymással, ha az édesanyák és feleségek átkelnek az országhatáron. Nagyon 

sokan ott vannak a harcmezőn, a szeretteik életét áthatja az aggódás. Ezért innen, 

Magyarországról, a Sándor-palotából is sok erőt és kitartást szeretnék kívánni kárpátaljai 

magyar nemzettársainknak. Arról szeretném biztosítani a magyar közösséget a Kárpáti Igaz 

Szó hasábjain keresztül is, hogy gondolatban, szóban, imádságainkban is velük vagyunk 

mindennap. Karácsonykor különösen. 

 

Orbán Viktor: rendet kell vágni Brüsszelben 
2023. december 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap Demokrata, origo.hu,  

Rendet kell vágni Brüsszelben, az EP-választások jó alkalmat adnak erre - mondta a 

Mediaworksnek adott karácsonyi interjújában Orbán Viktor miniszterelnök. Arra a kérdésre, 

hogy nem lenne-e mégis helyes döntés pénzzel támogatni Ukrajnát, mert fontos szomszédunk, 

Oroszország megtámadta, és ma már a létéért küzd. Orbán Viktor ezt jogos felvetésnek tartotta, 

amit a magyar parlamentnek meg is kell majd fontolnia. Ma annyit tudunk mondani, hogy aki 

pénzt akar adni Ukrajnának, tegye meg az unió költségvetésén kívül és ne a mi pénzünket 

osztogatva – fogalmazott. Az évek óta rossz magyar-ukrán viszonyról Orbán Viktor azt mondta, 

többször átgondolta már ezt a kérdést, és az a szilárd álláspontja, hogy annak megromlásáért 

Magyarországot nem terheli felelősség. A viszony megromlása onnan számítandó, amikor 

2015-ben az ukránok eltörölték azt a törvényt, amely garantálta a magyar kisebbség nemzeti 

közösségként való fennmaradását – tette hozzá. Hangsúlyozta, nyolc éve jogfosztásban élnek 

azok a magyarok, akik Kárpátalja szülöttjei, és mindig is ott éltek. Egy 1100 éves magyar 
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nemzeti közösségről van szó, az ő jogaikat 2015-ben elvették, ideértve a kulturális jogaikat, a 

gyerekek anyanyelven való neveléséhez való jogát és a nyelvhasználat szélesebb jogát is - 

mutatott rá. Ezt kell orvosolnia Ukrajnának, azt a törvényt, amit eltöröltek, vissza kell 

állítaniuk, a jogokat, amiket elvettek, vissza kell adniuk, ha ez megtörtént, akkor kezdődhet a 

viszony javulása - jelentette ki.  

 

Szijjártó Péter: fontos a magas szintű párbeszéd fenntartása Ukrajnával 
2023. december 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu, 

PestiSrácok.hu, Kárpátalja.ma 

A folyamatos magas szintű párbeszéd fenntartása Ukrajnával fontos, mert az reményt ad arra, 

hogy javítani tudjuk kapcsolatainkat, márpedig mi abban vagyunk érdekeltek, hogy a lehető 

legjobb együttműködést tartsuk fenn minden szomszédunkkal - írta a külgazdasági és 

külügyminiszter csütörtökön a Facebook-oldalán. Szijjártó Péter a bejegyzésében azt írta, hogy 

a néhány hete kötött megállapodásuknak megfelelően csütörtökön újra telefonon egyeztetett 

Andrij Jermakkal, az ukrán elnöki hivatal vezetőjével. "A folyamatos magas szintű párbeszéd 

fenntartása fontos, mert az reményt ad arra, hogy javítani tudjuk kapcsolatainkat, márpedig 

mi abban vagyunk érdekeltek, hogy a lehető legjobb együttműködést tartsuk fenn minden 

szomszédunkkal. Békepárti álláspontunkon természetesen nem változtatunk, de várakozással 

tekintek januári személyes találkozásunk elé, mert ott lehetőségünk lesz a legfeszítőbb 

kétoldalú kérdések megvitatására" - fogalmazott a tárcavezető. 

 

Szijjártó: ötmillió forint gyorssegélyt nyújt a külügyminisztérium a Tamási Áron 

Gimnáziumnak 
2023. december 22. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu, 

Krónika, maszol.ro 

Ötmillió forint gyorssegélyt juttat a külügyminisztérium a székelyudvarhelyi Tamási Áron 

gimnáziumnak - olvasható Szijjártó Péter pénteki Facebook-bejegyzésében. "A Hungary Helps 

Program keretében most a Magyar Ökumenikus Segélyszervezet közreműködésével ötmillió 

forint gyorssegélyt juttattunk a Tamási Áron Gimnáziumnak. Az összeget az érintett diákok és 

családjaik támogatására fordítja majd az intézmény" - fogalmazott a bejegyzésben a 

külgazdasági és külügyminiszter. Közlése szerint minden lehetséges segítséget megadnak a 

székelyudvarhelyi diákotthonban történt tragédia érintettjeinek, illetve a legmélyebb 

részvétüket fejezik ki az elhunyt diák hozzátartozóinak és imádkoznak a sérültek mielőbbi 

felépüléséért - tartalmazza a bejegyzés. A székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium 

kétszintes diákotthonának mintegy egyharmada összedőlt, amikor december 18-án az épület 

külső fala leomlott. A törmelék négy diákot temetett maga alá: egy 17 éves fiú életét vesztette, 

az emeleti szoba romjai alól kimentett három lány közül kettő könnyebben, a harmadik 

súlyosan megsérült. 
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„A környező országok képviselői is hallgatólagosan velünk vannak” – Potápi 

Árpád János a magyar nemzetpolitikáról a Krónikának  
2023. december 23. – Krónika 

A nemzetpolitika lényege a kiszámíthatóság és a folytonosság, csak így tudjuk garantálni a 

külhoni magyar közösségek megmaradását és szülőföldön való boldogulását – szögezte le a 

Krónikának adott interjúban Potápi Árpád János, a budapesti Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára, aki szerte a Kárpát-medencében gyakori vendég, ahol 

magyarok élnek. A magyar nemzetpolitika elmúlt esztendejének mérlegét megvonó 

beszélgetésünk során az államtitkár kiemelte: a választási eredmények kristálytiszta 

visszajelzést adnak arról, hogy az emberek nagy része a magyar kormány nemzetpolitikáját is 

elfogadja és elismeri. 

 

Húszmillió forintos sürgősségi támogatást nyújt a Nemzetpolitikai Államtitkárság 

a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnáziumnak  
2023. december 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Mandiner, 

HírTV, Vajma.info, szekelyhon.ro 

Húszmillió forint sürgősségi támogatást nyújt a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkársága a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnáziumnak a Romániai Magyar 

Pedagógusok Szövetségén keresztül. Az államtitkárság az MTI-hez eljuttatott szombati 

közleményében emlékeztetett arra, hogy december 18-án összeomlott a székelyudvarhelyi 

Tamási Áron Gimnázium diákotthonának egy része. A romok négy diákot maguk alá temettek, 

egyikük elhunyt, egy diáklány életéért küzdenek az orvosok, ketten könnyebb sérüléseket 

szenvedtek. A tragikus baleset következtében azok a bentlakó diákok, akik éppen nem 

tartózkodtak a kollégium megsemmisült szobáiban, jelentős anyagi károkat szenvedtek, a 

mindennapokban használt javaik (laptopok, telefonok, művészeti képzésben részesülő diákok 

hangszerei) odavesztek - írták. Ezek pótlására a nemzetpolitikai államtitkárság 20 millió forint 

sürgősségi támogatás odaítéléséről döntött, amelyet a Romániai Magyar Pedagógusok 

Szövetségén keresztül juttatnak el az intézménynek, bízva abban, hogy a diákok eszközeit 

sikerül az új év elejére beszerezni és eljuttatni a bajbajutottaknak - közölték. 

 

Rászorulókon segített advent időszakában az MCC 
2023. december 24. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Alaptevékenységei teljesítése mellett a rászorulókat is segítette a Mathias Corvinus Collegium 

(MCC) advent időszakában szerte a Kárpát-medencében - közölte az intézmény vasárnap az 

MTI-vel. Az MCC programokkal és akciókkal támogatta a magyar közösségeket 

országhatároktól függetlenül. A szegedi dómban tartott jótékonysági koncerten belépőként 

gyermek- vagy ifjúsági könyveket gyűjtöttek, a felajánlásokat kárpátaljai fiatalok, a karácsfalvai 

Sztojka Sándor Görög Katolikus Líceum diákjai kapják. A kezdeményezéshez több száz 

kötetből álló adománnyal csatlakozott a nyíregyházi és a révfülöpi MCC is, a felajánlásokat az 

intézmény beregszászi képviselete juttatja el a helyiekhez - írták. A debreceni képzési központ 

ugyancsak könyvgyűjtéssel egybekötött jótékonysági koncertet szervezett, míg a zalaegerszegi 
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MCC a gyermekvédelmi ellátásban élő óvodásoknak és iskolásoknak küldött könyveket. 

Győrben, Kecskeméten, Miskolcon, Szekszárdon, Szolnokon, Szombathelyen, Veszprémben 

szintén jótékonysági akciókat hirdettek meg, Dunaszerdahelyen, Kaposváron és 

Székesfehérváron pedig a helyi állatvédőket és állatmenhelyeket segítették. 

         
Pert nyert Tőkés László a rágalmazóival szemben, akik hazaárulással vádolták  
2023. december 22. – Krónika, maszol.ro 

A Legfelsőbb Ítélő- és Semmítőszék jogerős döntést hozott abban a hosszadalmas 

pereskedésben, amelynek során Tőkés László rágalmazásrért és hitelrontásért citálta az 

igazságszolgáltatás elé Filip Teodorescu egykori szekustisztet, Ioan Talpeşt, a külügyi 

hírszerzés volt vezetőjét, valamint az Antena 3 tévéadót és műsorvezetőjét, az azóta 

csatornaigazgatóvá avanzsált Mihai Gâdeát – tájékoztatott az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 

(EMNT) elnökének sajtóirodája. A Krónikához eljuttatott közlemény emlékeztet: korábban a 

fővárosi táblabíróság erkölcsi kártérítés kifizetésére ítélte az alpereseket – egyikük kivételével 

–, amiért Tőkés Lászlót hazaárulással vádolták. A legfelsőbb bíróság, elhúzódó fellebbezések 

és újratárgyalások után, ezt az ítéletet emelte most jogerőre. 

 

Katolikus érsekség: az egyháznak nincs szüksége önigazolásra a 

székelyudvarhelyi tragédia kapcsán  
2023. december 22. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Részletes szeizmológiai felmérés is készült a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium 

beomlott diákotthonáról, amely nem állapított meg strukturális vagy szerkezeti problémákat – 

hozta nyilvánosságra pénteken a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség. Az érsekség 

közölte, hogy a rendőrségi kihallgatást követően kívánta közzétenni a székelyudvarhelyi 

tragédiával kapcsolatos állásfoglalását, de mivel azt egy későbbi időpontra halasztották, már 

most nyilvánosságra hozza azt. „A székelyudvarhelyi tragédia nyomán nem célja (az egyháznak 

– szerk. megj.) nyilatkozatháborúba bocsátkozni, nincs szüksége önigazolásra. Tettekkel és 

nem szócsatával végzi a kötelességét: mindannyiunknak az evilági bír(ál)ókat meghaladó 

Bírája előtt kell számot adnunk” – olvasható a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség 

állásfoglalásában. Az érsekség közölte még, osztozik a gyászban és a fájdalomban, 

együttérzéséről biztosít minden érintettet. 

 

Zakariás Zoltán: a demokratikus eszközökkel kiharcolt autonómia a román állam 

iránti lojalitás jele  
2023. december 22. – Krónika 

A román állam iránti lojalitásként értékeli az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) elnöke, hogy a 

bukaresti parlamentben benyújtott három autonómiatervezettel demokratikus úton szeretnék 

kivívni a kulturális és területi autonómiát. Az RMDSZ parlamenti frakciójának tagja szerint 

folyamatosan napirenden kell tartani a közösségi jogokért folytatott küzdelmet. Bár az 
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előterjesztést Zakariás és Kulcsár-Terza József képviselő jegyzi, ígéret van arra, hogy a 

szakbizottsági viták során a törvénytervezeteket az RMDSZ törvényhozói képviselik majd.  

 

Nem hangozhatott el magyar nyelvű ima a '89-es forradalmi megemlékezésen 

Szatmárnémetiben  
2023. december 23. – Krónika, maszol.ro 

Megtagadták a szervezők Szatmárnémetiben, hogy magyarul is imádkozzanak az 1989-es 

forradalom hőseiért a rendszerváltó események 34. évfordulóján; a polgármester és a megyei 

tanácselnök szót emelt az eljárás ellen. A szatmári megyeszékhelyen pénteken emlékeztek a 

forradalomra, a véres események áldozataira a város központjában 2019-ben felavatott 

Antikommunista Ellenállás Emlékművénél. Az eseményen részt vett Radu Roca prefektus, 

Kereskényi Gábor polgármester és Pataki Csaba, a Szatmár megyei önkormányzat elnöke is. 

Kereskényi később közösségi oldalán kifogásolta, hogy az 1989-es forradalomra emlékező 

esemény szervezői elutasították az áldozatok lelki üdvéért szánt görög- és római katolikus, 

valamint református imákat, annak ellenére, hogy a hősi halottak között ilyen felekezetűek is 

vannak. 

 

Karácsonykor nem valamit várunk, ami elmúlik, hanem valakit, aki velünk marad 

– Kató Béla református püspök ünnepről, pályájáról  
2023. december 24. – Krónika 

A keresztény ember számára óriási többlet, hogy karácsonykor nem valamit, hanem valakit vár. 

Aki csak valamit vár, az a karácsonyi csillogásra, az ajándékra, a fesztivitásra összpontosít, 

holott mindez elmúlik. Aki valakit vár, az ennél jóval több: a valakire való várakozás olyan 

dolgokhoz segíti hozzá, amelyeket az ember magától nehezen tudna megtenni – fejtette ki a 

Krónikának adott interjúban Kató Béla. Az Erdélyi Református Egyházkerület januárban 70. 

életévét betöltő püspökét a karácsony lelkiségéről , valamint életpályáról, megvalósításairól 

kérdeztek. Elmondta, hite szerint identitásunk az Isten ajándéka, akarata, amit soha senki nem 

maga választ.  

 

A székelyudvarhelyi diákotthon újjáépítésére fordítják a román kormány 

támogatását a Hargita megyei önkormányzatok 
2023. december 23. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium hétfőn leomlott diákotthonának újjáépítésére 

fordítják a román kormánytól kapott támogatást a Hargita megyei önkormányzatok – közölte 

szombaton az MTI-vel a székelyföldi megye önkormányzatának sajtószolgálata. Azt írták, a 

román kormány 1,2 millió lejt oszt vissza a Hargita megyei önkormányzatoknak a központi 

költségvetésből, melyet a székelyudvarhelyi diákotthon épületének helyreállítására ajánlottak 

fel. A felajánlásról a megyében a legtöbb polgármestert adó RMDSZ udvarhelyszéki, csíki és 

gyergyói területi szervezete határozott. A döntés szerint a teljes összeget Székelyudvarhely 

önkormányzata kapja, azzal a céllal, hogy a diákotthon épületének helyreállítására fordítsa. 
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Karácsony után elkezdik a sürgős állagmegőrzési munkálatokat a részben 

leomlott székelyudvarhelyi diákotthon épületénél 
2023. december 24. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Jövő héten kezdenék el a sürgős állagmegőrzési munkálatokat a részben leomlott 

székelyudvarhelyi diákotthon épületénél. Eközben a diákok anyagi javainak a pótlása is zajlik 

a támogatásoknak köszönhetően – tájékoztatta az MTI-t a Tamási Áron Gimnázium 

vezetősége. A székelyudvarhelyi iskola vezetősége a hétfői tragédia utáni napok történéseit 

összegző közleményében közölte, hogy az egyharmad részben leomlott épületet jelenleg 

biztonsági okokból, valamint a bűnügyi nyomozást folytató szervek és a munkaügyi 

felügyelőség tilalma miatt nem lehet megközelíteni. A Hargita megyei építkezési felügyelőség 

elrendelte minden munkálat leállítását, és a kiásott részek azonnali betömését kérte, utóbbira 

a hatósági tiltás miatt még nem kerülhetett sor. Az építkezési felügyelőség az épület megmaradt 

részének állagmegőrzését és biztonságos megközelítését célzó, független szakértői munka 

elkészítésére is utasítást adott. Az állagmegőrzési szakvéleményt szombaton adta át a szakértő, 

aki szintén sürgősen elvégzendő feladatként határozta meg a kiásott árkok betömését – írták a 

közleményben. 

 

Jó szerszámokat kell adni okos embereknek  
2023. december 26. – szekelyhon.ro 

Csepeti Ádám, a Miniszterelnökség stratégiai ügyek koordinációjáért felelős helyettes 

államtitkára Székelyudvarhelyen tartott előadást nemrég erdélyi vállalkozóknak a 

tudásintenzív gazdaság kialakításának szükségességéről a Romániai Magyar Közgazdász 

Társaság (RMKT) és az Udvarhelyszéki Kis- és Középvállalkozások Szövetségének (UKKSZ) 

meghívására. Előadásában több aspektusból mutatta be a tudásintenzív gazdaság alapjait, 

működési elvét és a jövőre vonatkozó tennivalókat, amely nemcsak Magyarország gazdasági 

fejlődését, hanem a jelenleg lemaradó országok fellendülését is elhozhatja a kutatás-

fejlesztések és az innováció révén. Az előadás után választ adott több kérdésre a témával 

kapcsolatban.  

 

Hatósági felügyelet alatt marad az udvarhelyi kollégiumnál munkálatokat végző 

cég ügyvezetője 
2023. december 27. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Maros megyei törvényszék szerdán hozott jogerős döntése értelmében 60 napos hatósági 

felügyelet alatt marad a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium beomlott bentlakásánál 

csatornázási munkálatokat végző cég ügyvezetője. A marosvásárhelyi ítélőtábla ügyészei 

december 20-án László Szilveszter Sándor előzetes letartóztatását indítványozták, ám ezt a 

marosvásárhelyi bíróság elutasította, és elrendelte a vállalkozó hatósági felügyeletét. Az 

ügyészek ezt a döntést megfellebbezték, de a törvényszék elutasította a fellebbezésüket – 

közölte az Agerpres. A hatósági felügyelet ideje alatt a gyanúsított csak bírósági engedéllyel 

hagyhatja el Hargita és Maros megye területét, nem kommunikálhat a tanúkkal és a falomlás 

három sérültjével, illetve nem folytathat semmilyen tevékenységet a vállalkozásánál. 
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Dan Tanasă megfegyelmezését követeli az RMDSZ 
2023. december 27. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Fegyelmi panaszt nyújtott be szerdán a házbizottsághoz Szabó Ödön a Románok Egyesüléséért 

Szövetség (AUR) képviselője, Dan Tanasă ellen utóbbi politikusnak a költségvetés parlamenti 

vitáján tanúsított magatartása miatt. Az RMDSZ-es képviselő panasza szerint a két ház 

plénumának december 19-i együttes ülésén Dan Tanasă provokatívan viselkedett, és botrányt 

okozott azzal, hogy a romániai magyar kisebbséget sértő, idegengyűlölő és soviniszta 

kijelentéseket tett. Teljességgel elfogadhatatlan és sajnálatos Dan Tanasának, az AUR 

képviselőjének magatartása, aki nem először intéz ilyen kirohanást a romániai kisebbségi 

közösségek ellen. Minden alkalmat megragad, hogy provokáló beszédet tartson és a 

frakciónkat sértő megjegyzéseket tegyen (...). Kérem, fegyelmezzék ezt a személyt, és állítsák 

helyre a rendet a román parlamentben. Ez így nem mehet tovább!” – olvasható Szabó Ödön 

panaszában. 

 

Hargita és Kovászna megyehatárait is átrajzolná az AUR  
2023. december 28. – maszol.ro 

George Simion Románia közigazgatási reformját, a jelenlegi megyék számának csökkentését, 

azok határainak átrajzolását tartja az általa vezetett párt legfontosabb célkitűzésének. Ezt a 

tervet említette elsőként az AUR vezére néhány nappal ezelőtt a Realitatea Plus hírtelevíziónak 

adott interjújában, amikor arról kérdezték, hogy hatalomra jutás esetén pártja milyen 

intézkedésekkel indítaná a kormányzást. Az AUR-os elképzelés szerint csak egy legalább 5000 

fős közigazgatási egységnek lehet polgármestere, csökkenteni kell a helyi közigazgatási 

egységek számát a jelenlegi 3300-ról 1300-ra, a megyék számát pedig 12-15-re. Ezek az 

elképzelések más pártok tervei között is megjelennek. Az AUR-nál ugyanakkor nagy hangsúlyt 

helyeznek a Székelyföld megbontására. George Simion egy novemberi nyilatkozatában arról 

beszélt, hogy a jelenlegi közigazgatási felosztás révén a Hargita, Kovászna és Maros megyében 

élő románok hátrányos helyzetben vannak. Mint fogalmazott, „gettósítás” egyfajta etnikai 

szegregáció zajlik, ami ellentétes Románia alkotmányával. „Meg kell találni azt a keretet, 

amelyben ezek a visszaélések nem történhetnek meg a jelenlegi Hargita és Kovászna 

megyékben” - mondta Simion. Korábban Dumitru Flucuş AUR-képviselő fogalmazott úgy, 

hogy Brassó megye „átvenne” bizonyos részeket Hargitából és Kovásznából.  

 

Jelentős összeg érkezik Szatmárnémetibe emeletes parkolóház építésére 
2023. december 28. – maszol.ro 

Évzáró sajtótájékoztatót tartott a Szatmári RMDSZ, amelyen kiderült: jól haladnak a dolgok 

Szatmár megyében, illetve Szatmárnémetiben, de fontos lenne, hogy a parlamenti 

választásokat követően az RMDSZ újra kormányra kerüljön. A munka mellett pedig a helyi 

ellenzék támadásait is kezelni kell, mert mindent megtesznek a fejlesztések leállításáért és az 

önkormányzat hiteltelenítéséért. Csütörtökön Szatmárnémetiban, az RMDSZ-székházban 

tartott sajtótájékoztatót Kereskényi Gábor polgármester, Pataki Csaba megyei tanácselnök, 

illetve a megye lakóit Bukarestben képviselő Turos Lóránd szenátor, valamit Nagy Szabolcs és 
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Magyar Lóránd képviselők. Hozzájuk csatlakozott Altfatter Tamás alprefektus is. Kereskényi 

Gábor egy jó hírrel indította a sajtótájékoztatót: a szatmári ügyeket Bukarestben képviselők 

munkájának köszönhetően 3 millió lejes támogatást kap a jövő évi költségvetésből a 

megyeközpont egy emeletes parkolóház megépítésére. 

 

A tanügyminiszter asztalán a katolikus iskola sorsa 
2023. december 28. – szekelyhon.ro 

A marosvásárhelyi önkormányzat és a Maros Megyei Tanfelügyelőség közötti, az 

iskolahálózattal kapcsolatos véleménykülönbségeket a tanügyminisztériumnak kell 

megoldania, ahonnan január közepéig kell megérkeznie a válasznak. Nincs egyetértés a 

katolikus gimnázium ügyében, de több szakiskola összevonásának kérdésében sem. Antal 

Levente főtanfelügyelő-helyettes elmondta, hogy már karácsony előtt volt egy ülésük, amelyen 

többek között a marosvásárhelyi önkormányzat által benyújtott kéréseket tárgyalták. Ezek 

között szerepelt – újra – a katolikus gimnázium esete. Az önkormányzat ugyanis, a törvényes 

kereteket és lehetőségeket figyelembe véve azt kérte, hogy a katolikus osztályok váljanak ki a 

Bolyai Farkas Elméleti Gimnáziumból, és alkossanak újra önálló felekezeti iskolát. Ezt azonban 

a vezetőtanács román tagjai nem fogadták el, így 8–3 arányban elvetették az önkormányzat 

kérését.  

 

„Ez politikai terrorizmus!” Magyarellenes hőbörgés közepette elutasította a 

román parlament az autonómiastatútumokat  
2023. december 28. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, Nyugati Jelen 

A román törvényhozók heves bírálata, sok esetben magyarellenes kirohanása közepette 

elutasította szerdán a bukaresti képviselőház plénuma a Székelyföld területi önrendelkezésére, 

valamint az erdélyi magyarság kulturális autonómiájára vonatkozó törvénytervezeteket. A 

bukaresti parlament alsóháza szerdán hibrid formában, sürgősségi eljárásban tárgyalta a 

három előterjesztést: a képviselők többsége otthonról, online kapcsolódott be, jóval 

kevesebben vettek részt személyesen. A szélsőségesen nacionalista Románok Egyesüléséért 

Szövetség (AUR) törvényhozói „hozták a formájukat”, és „Erdély ősi föld” feliratú molinókat 

felmutatva, „Székelyföld nem létezik” szlogeneket skandálva sorakoztak fel a padsoraikban. A 

George Simion vezette ellenzéki alakulat kifogásolta, hogy a törvényhozás – Marcel Ciolacu 

miniszterelnök javaslatának eleget téve – sürgősségi eljárásban tűzte napirendjére az 

előterjesztéseket, holott szerintük ezeket majd a parlamenti vakáció után kellett volna 

„alaposan kivesézni”. A kormányzó balliberális koalíció, valamint a szintén ellenzéki Mentsétek 

meg Romániát (USR) törvényhozói azonban úgy vélte, ezeket a „mérgező” tervezeteket minél 

hamarabb el kell utasítani, szerintük pedig az AUR azért „csámcsogna rajtuk” hetekig, hogy 

tovább gerjessze az országban a nacionalista indulatokat. „Mi vitázni való van ezekben a 

toxikus törvénytervezetekben? Nem képezheti vita tárgyát az ország területi integritása, 

épsége, sérthetetlensége! Ezt a témát egyszer s mindenkorra le kell zárni!” – szögezte le a 

szónoki emelvényről Alfred Simonis, a képviselőház ideiglenes elnöke. A kormányzó 
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Szociáldemokrata Párt (PSD) politikusa hozzászólása közben adott pillanatban annyira 

belelovallta magát, hogy kiabált a mikrofonba. 

 

EMSZ: újra beterjesztjük az autonómiatervezeteket  
2023. december 29. – Krónika 

Az autonómiaküzdelmet folytatjuk az önkormányzatok és a bukaresti döntéshozatal szintjén 

is, így az EMSZ – elnökének és parlamenti képviselőjének révén – vállalja, hogy újra beterjeszti 

az autonómiatervezeteket – ezzel is hangsúlyozva abbéli meggyőződésünket, hogy jelenünk 

problémáira egyetlen megoldás van: az autonómia – szögezi le pénteki közleményében az 

Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) országos elnöksége. A párt vezetősége azt követően jelezte, 

nem adják fel a küzdelmet, hogy egy nappal korábban a bukaresti képviselőház lesöpörte az 

asztalról a Székelyföld területi autonómiájára, valamint az erdélyi magyarság kulturális 

autonómiájára vonatkozó törvénytervezeteket, és a pénteki nap folyamán várhatóan 

hasonlóképpen fog eljárni a szenátus is. 

 

A szenátus is elutasította az autonómiatervezeteket, Șoșoacă Magyarországra 

küldött, és kétségbe vonta a székelyek magyarságát  
2023. december 29. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, Nyugati Jelen 

Nem született meglepetés a szenátus pénteki, hibrid formátumban megtartott ülésén: a román 

parlament felsőháza nagy többséggel elutasította a magyar autonómiatervezeteket. A román 

pártok képviselői szerint a javaslatok alkotmányellenesek, és „etnikai alapú szegregációt” 

jelentenének. A szélsőséges megnyilvánulásairól ismert Diana Șoșoacă egyenesen azt állította: 

a székelyek nem is magyarok, csupán elmagyarosították őket, és Magyarországra küldte 

mindazokat, akik nem érzik jól magukat Romániában. A kormány vezető erejét adó 

Szociáldemokrata Párt (PSD) képviseletében felszólaló Titus Corlăţean volt külügyminiszter 

Marcel Ciolacu pártelnök-miniszterelnök szavait idézve „toxikusnak” és alkotmányellenesnek 

nevezte a tervezeteket, amely szerinte a vonatkozó kisebbségi egyezményekkel is ellentétes. A 

politikus – akinek magyarellenessége közismert, az ő nevéhez fűződik a trianoni diktátum 

aláírásának évfordulóját hivatalos romániai ünnepnappá nyilvánítását rögzítő törvény – 

elutasította a kollektív jogok elvét, és szélsőségesnek nevezte a tervezeteket benyújtó Erdélyi 

Magyar Szövetséget (EMSZ), amelynek képviselői az RMDSZ listáján jutottak be a 

parlamentbe. 

 

Románia ismét nemet mondott a magyar–román történelmi megbékélésre  
2023. december 29. – Balogh Levente – Krónika 

A Krónika publicistája szerint „megállapítható: ha egy uniós országban alkotmányellenesnek 

vizionálják az EU számos tagállamában létező autonómiát, akkor ott nagyon komoly 

problémák vannak, és egyértelmű, hogy a kirekesztő, szélsőséges alkotmányát sürgősen 

kukázni kell. A román pártok megnyilvánulásai amúgy ismét bebizonyították, hogy 

Romániában egyetlen, pártkötődéseken és -érdekeken átívelő, „nemzetegyesítő” eszme létezik: 

a zsigeri, frusztráción alapuló magyargyűlölet. Ennek oka, hogy még mindig befejezetlen 
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nemzetépítés, amely immár több mint száz éve ellenünk, magyarok ellenében zajlik, és amelyet 

a jelek szerint csak akkor tekintenek befejezettnek, vagy ahhoz közelinek, ha eltüntetik a 

magyarokat Erdélyből és a Partiumból, mivel csakis így látják biztosítottnak, hogy a területek 

ne kerüljenek vissza ismét Magyarországhoz”. 

 

Elemző: a „románizmus” karbantartását, a megkésett román nemzetépítést 

szolgálja a székely autonómia bukaresti elutasítása  
2023. december 30. – Krónika 

A megkésett nemzetépítés, a „románizmus” eszméjét szolgálja, hogy a mindenkori bukaresti 

politikum elutasítja a magyar autonómiatörekvéseket – jelentette ki a Krónikának Pászkán 

Zsolt elemző. A Magyar Külügyi Intézet szakértője rámutatott: az elutasítás propagandacélokat 

is szolgál, ugyanakkor hatalmi vetületei is vannak, a románok magyarok feletti hatalmának 

illúzióját biztosítja. Ugyanakkor a Moldovai Köztársaság feletti uralom megszerzését, illetve 

más régiók autonómiatörekvéseinek a megelőzését is szolgálja.  

 

Elhunyt Kovács András Ferenc Kossuth-díjas költő 
2023. december 30. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, Nyugati Jelen, Bihari Napló, 

hirado.hu 

Hatvanötödik életévében elhunyt Kovács András Ferenc József Attila- és Kossuth-díjas, 

Artisjus irodalmi nagydíjas költő, esszéíró, műfordító, a Digitális Irodalmi Akadémia tagja. 

Kovács András Ferenc (KAF) halálhírét a marosvásárhelyi Látó szépirodalmi folyóirat 

jelentette be szombaton délelőtt közösségi oldalán. „Szeretett barátunk, kollégánk Kovács 

András Ferenc költő ma hajnalban elhunyt. Költő és barát, aki sokat tudott és szívesen adta. A 

lélek halhatatlanságáról ő most már mindent tud” – szerepel a szerkesztőség gyászhírében. A 

Látó saját halottjának tekinti Kovács András Ferencet, aki 2008 januárja és 2019 májusa között 

tevékenykedett a szépirodalmi folyóirat főszerkesztőjeként. A költő temetéséről később 

gondoskodnak. 

 

Elhunyt Veres István, a szatmári magyar újságírás meghatározó alakja 
2023. december 30. – maszol.ro 

Életének 74. évében, súlyos betegség után elhunyt Veres István, a Szatmári Friss Újság és a 

Szatmári Magyar Hírlap egykori főszerkesztője. Újságírói karrierje 1977-ben indult, az egykori 

Szatmár megyei magyar nyelvű napilapnál, a Szatmári Magyar Hírlapnál kezdett 

szerkesztőként dolgozni. 1989 decemberétől kezdődően az újjászületett napilap, a Szatmári 

Friss Újság főszerkesztője lett. Ezt a pozíciót 2005-ig töltötte be. Ezt követően a Szatmári 

Hírlap főszerkesztője lett. Dolgozott a Szamos kulturális szemle szerkesztőjeként 2006-tól 

2015-ig, illetve a Sugárút kulturális folyóirat olvasószerkesztőjeként tevékenykedett 2016-tól 

kezdődően. Sokrétű, jelentős tevékenységével örökre beírta magát az erdélyi 

sajtótörténelembe. Keze alatt számos ifjú újságíró kezdte meg a munkát és tanultak tőle a 

szakma gyakorlati és elméleti részéről. Újságírói munkáját a Magyar Újságírók Romániai 
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Egyesülete 2008-ban Nívódíjjal ismerte el. A helyi magyar közösségért nem csak újságíróként, 

főszerkesztőként dolgozott: az RMDSZ képviseletében megyei tanácsosi feladatokat is ellátott.  
 

Szovátai panziót panaszolt be egy temesvári turista, aki szerint túl sok volt a 

magyar adó  
2023. december 30. – szekelyhon.ro 

A bírósághoz fordult egy temesvári turista, aki elégedetlen volt azzal, hogy az Országos 

Diszkriminációellenes Tanács (CNCD) hogyan vizsgálta ki panaszát. Azt sérelmezte, hogy egy 

szovátai panzióban diszkrimináció érte, többek között azért, mert a tévéadók hatvan százaléka 

magyar nyelvű volt. Amikor szóvá tette a recepción, hogy elégedetlen a szolgáltatásokkal és úgy 

érzi, hogy becsapták, az ott dolgozó nem volt segítőkész. Mi több, a levélben az áll, hogy mialatt 

a recepciónál várakozott, a szolgálatos alkalmazott egy másik személlyel magyarul beszélt, és 

azzal nagyon kedves volt, nem úgy, mint amikor vele kommunikált. A turista először azt 

feltételezte, hogy a szovátai panzióban azért van több magyar nyelvű tévéadás, mert többnyire 

magyar ajkú vagy magyarországi turisták szállnak meg, de a foglalási oldalon a hozzászólásokat 

vizsgálva kiderült számára, hogy a panziónak nagyon sok román vendége is van, így nem 

indokolt a magyar tévéadók többsége.  

 

A felvidéki magyar újságíró a közösség közönye ellen tehet a legtöbbet  
2023. december 31. – Krónika 

A III. Kárpát-medencei Magyar Médiatalálkozón a Magyar Nemzeti Médiaszövetség által 

alapított Kosztolányi-díjat idén Molnár Judit, a Dunaszerdahelyen székelő Ma7 médiacsalád 

főszerkesztője vehette át Visegrádon. A felvidéki újságíróval készült beszélgetésünk során 

körbejártuk a 2018-ban megalakult magyar médiacsaládot, és annak okait is taglaltuk, mi 

vezetett el a felvidéki magyarság soraiban tapasztalható, közügyek iránti közönyhöz.  

 

Eltörölte az SZNT elnökére kirótt csendőrségi pénzbüntetést a bíróság  
2024. január 1. – Krónika 

Megsemmisítette a marosvásárhelyi bíróság a csendőrség által Izsák Balázsra, a Székely 

Nemzeti Tanács (SZNT) elnökére a székely szabadság napi marosvásárhelyi felvonulás 

megszervezéséért tavaly kirótt 1000 lejes bírságot. Az ítéletről Izsák Balázs számolt be az év 

első napján, hétfőn közösségi oldalán. A december 28-án alapfokon kihirdetett ítélet alapján 

elfogadták az SZNT elnökének a marosvásárhelyi csendőrség I. Ferdinánd király nevét viselő 

mobil egysége által kiszabott pénzbüntetés ellen beterjesztett óvását. A bíróság 

megsemmisítette a bírságról 2023. március 16-án kiállított jegyzőkönyvet, sőt 300 lejes 

perköltség megtérítésére kötelezte a csendőrséget a felperes Izsák Balázs javára. Az ítélet 30 

napon belül megfellebezhető ugyancsak a marosvásárhelyi bíróságon. Izsák Balázst tavaly 

márciusban ezer lejes pénzbírsággal sújtotta a Maros megyei csendőrség a székely szabadság 

napján rendezett megemlékezést követő felvonulásért, amelyet a rendvédelmi szerv 

törvénytelennek nyilvánított. A Székely Nemzeti Tanács (SZNT) tavaly márciusban négy év 
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kihagyás után szervezte meg ismét Marosvásárhelyen a székely szabadság napját, amelyen a 

szervezők szerint mintegy 1500-2000 személy vett részt. 

 

Márciusra készül el a Központi Szálloda, Kolozsvár emblematikus épülete 
2024. január 1. – maszol.ro 

Mint korábban beszámoltunk róla, visszakerült az eredeti magyar felirat a Központi Szállodára, 

vagyis a Sapientia Alapítvány kolozsvári főtéri ingatlanjának homlokzatára. Tonk Márton, a 

Sapientia EMTE rektora megkeresésünkre elmondta, az emblematikus, mindenki által csak 

„Melody”-két nevezett épület az elmúlt évtizedek legalaposabb felújításán ment és megy 

jelenleg is keresztül, a felújítás március végére befejeződik be. Hozzátette, meglepetésként érte 

őket a magyar felirat előbukkanása, ugyanakkor a munkálatok során számos nehézségbe is 

ütköztek. Ezekről mesélt a Sapientia EMTE rektora a Maszolnak. 

        
Aláírás indult a Kisebbségi Kulturális Alap megszüntetése ellen 
2023. december 23. – felvidek.ma  

Számos felvidéki magyar közéleti személyiség közös fellépéseként aláírásgyűjtést indítottak a 

Kultminor – Kisebbségi Kulturális Alap megszüntetése ellen. A kezdeményezés támogatói a 

petíciót online formában tudják aláírni. A héten látott napvilágot, hogy a szlovák kormány 

jövőre szeretné felszámolni  a kisebbségi alapot. Ez súlyos csapás a hazai magyar 

intézményrendszerre és a kultúra szervezésre nézve – fogalmaz rövid videójában Orosz Örs. 

Jeles felvidéki magyar kultúraszervezőkkel, fesztiválszervezőkkel, művelődési központok 

vezetőivel karöltve petíciót indítottak. A kezdeményezők közt találjuk többek között Őry Pétert, 

Lakatos Róbertet, Bauer Ildikót, Szarka Gyulát, Juhász Esztert. Ahhoz, hogy a petíció sikeres 

legyen és a kormánynak kötelező érvénnyel foglalkoznia kelljen a  témával, ahhoz minimum 

ötszáz aláírásra van szükség. Szombat kora délelőttig mintegy százötvenen írták alá az online 

petíciót. 

 

Horony kisebbségi kormánybiztos az elődje munkáját kívánja folytatni 
2023. december 24. – felvidek.ma  

A nyelvi jogok további erősítését és valamennyi szlovákiai kisebbség jogainak védelmét tekinti 

alapvető feladatának Horony Ákos újonnan kinevezett kisebbségi kormánybiztos. Egyúttal azt 

a szándékát is kifejezésre juttatta, hogy elődje, Bukovszky László nyomdokain kíván haladni. 

„Mindenkit szeretnék biztosítani arról, hogy számíthat rám a kisebbségi jogok védelmében. 

Alázattal, ugyanakkor azzal az erős motivációval fogadtam el az ajánlatot, hogy segítsem 

kisebbségeinket” – jelentette ki Horony, aki már régóta tevékenykedik a kisebbségvédelem 

területén, együttműködött többek között a Szlovákiai Magyar Kerekasztallal, illetve a Fórum 

Kisebbségkutató Intézettel. Horonyt december 20-án, szerdán nevezték ki a kisebbségi 

kormánybiztosi posztra, miután az új Fico-kormány első ülésén azonnali hatállyal felmentette 

a posztjáról elődjét, Bukovszky Lászlót. 
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Egy prágai magyar néptánccsoport életének mozzanatai 
2023. december 24. – felvidek.ma  

A Nyitnikék Prágában élő magyar fiatalok néptánccsoportja, mely több évtizedes múlttal 

büszkélkedhet. 2023. november 11-én ünnepelte újraalakulásának huszadik évfordulóját, 

amiről portálunkon is hírt adtunk. Tudomásomra jutott, hogy a csapat zöme, beleértve a 

koreográfust is, felvidéki. Ennek apropóján vettem fel a kapcsolatot a Nyitnikék egyik 

táncosával, Srna Eszterrel, aki egyúttal a jubileumi fellépésük társszervezője is volt. A vele 

készített interjú által mélyebb betekintést nyerhetünk a tánccsoport munkájába, mindennapi 

életébe. „A Nyitnikék megalakulása már a múlt század 70-es éveire, pontosabban 1974-re 

tehető. Az akkori Csehszlovákia fővárosában az egyetemeken tanuló felvidéki magyar diákok 

hozták létre a Nyitnikék népi együttest, tulajdonképpen bármilyen háttér nélkül. Fontos 

megemlíteni Kozsár Miklós nevét, aki a tánccsoport alapítója volt. A tánccsoport később, a 

2000-es évek elején újraalakult, többek között Bakó (Choleva) Katalin kezdeményezésére. Kati 

Prágába költözött diákmunka révén, és bár valamennyire már ismerte a fővárost, hiányolta a 

néptánccsoport jelenlétét. Mivel neki már volt néptáncos tapasztalata, megszervezte a 

táncpróbákat, és merem állítani, hogy egy remek csapatot hozott össze, a mai napig emlegetik 

a budeči próbákat a táncosok. A jubileum alkalmából a legújabb tagoknak is lehetőségük nyílt 

megismerkedni a csoporttal. Ez volt talán az egyik legjobb dolog a jubileumban, hogy 

különböző generációk találkozhattak." – mondta Srna. 

 

Art for Help – Művészet a jótékonyság jegyében 
2023. december 25. – ma7.sk  

Az Art for Help elnevezésű jótékonysági árverés idei rendezvénye során 31 érdeklődő licitált a 

kalapács alá került 57 művészeti alkotásra. Nekik köszönhetően összesen 6290 eurót osztottak 

szét a régió rászorulói között. A jelenleg Zselíz városrészét képező Garammikolán élő Kanyuk 

József tízéves volt, amikor újbányai gyümölcsárusok megajándékozták őt egy-egy érett 

almával, körtével. Édesanyja ekkoriban, a világháborút követő nehéz időszakban nem mindig 

engedhette meg magának, hogy ilyen finomságot vásároljon a fiának. A nyíregyházi születésű 

művész – saját elmondása szerint – már az ötvenes évek végén tudta, hogy el fog majd jönni az 

az idő, amikor ő is támogatni fogja a rászorulókat; teszi is ezt napjainkig a képzőművészet 

segítségével. A Kanyuk József által megálmodott Art for Help elnevezésű, árveréssel 

egybekötött jótékonysági kiállítás első alkalommal a Zselízi Művelődési Otthon termében 2007 

karácsonyán valósult meg. Az árverésre került alkotásai után befolyt összeget (több mint 40 

ezer koronát) rászoruló családok között osztották szét. Kanyuk József örömére az elkövetkező 

esztendőkben egyre több és több tehetséges alkotó kapcsolódott be a nemes kezdeményezésbe, 

köztük jó néhány fiatal is. 

 

Én csak vezetem, a Szentlélek irányítja 
2023. december 25. – ma7.sk  

A Dunaszerdahelyi Plébániai Karitász közcélú egyházi humanitárius szervezet, amely korra, 

nemre, felekezeti hovatartozásra való tekintet nélkül segíteni akarja a rászorulókat… Ha 
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felvennék velünk a kapcsolatot, megtalálnak minket a Bacsák utca 1. szám alatti központban – 

áll a szórólapon, amely alapján mi is felkerestük a majd két évtizede működő szervezetet. Az 

isteni elrendelésben nincsen olyan, hogy mi lett volna, ha – mondja Bugár György, a karitatív 

szervezet vezetője, amikor felidézi, 2005-ben kereste fel őt a helyi harmadrendi ferencesek 

közösségének vezetője azzal, hogy tagságuk a csallóközi városban hamarosan már a minimum 

alá zuhan, és félő, hogy az érsek feloszlatja a helyi csoportot, amely örökfogadalmas világi 

személyek alkotta imaközösségként működött. 

 

Folytatódik a hagyomány: Bor-és pálinkaszentelőt rendeztek Medvén 
2023. december 26. – ma7.sk  

Az előző évekhez hasonlóan december 26-án, Szent István ünnepén Medve községben ismét 

megrendezésre került az immáron hagyományosnak számító bor-és pálinkaszentelő, illetve az 

ezzel egybekötött kóstoló.  A magyar határ menti kis községben a mai napig megtalálhatók 

szőlősök és gyümölcsösök, a termésből sok család nagy mennyiségben állít elő bort és jó 

minőségű cefrét. Medve ismert az apáti boráról, igaz, a faluban egyre kevesebben állítják elő 

ezt a borfajtát. Aki nem tudná, apáti egy földművelési terület Medve és Kulcsod községek 

között, ahol búza- és kukoricaföldek mellett szőlősök és gyümölcsösök is megtalálhatók. A falu 

lakosainak körében különösen népszerűnek számít Kulacs Árpi bácsi apáti bora, aki idős kora 

ellenére a mai napig évente több liter bort készít. A bor-és pálinkaszentelő azon indíttatásból 

jött létre, hogy a falu lakosai megmutathassák a saját termékeiket, illetve megízlelhessék a 

mások által előállított borokat és pálinkákat. December 26-án a szentmise keretein belül Nagy 

Pál, a balonyi egyházközség papja megáldotta a nedűket, illetve fohászt mondott, hogy az új 

idényben is bőséges termés ígérkezzék. A szintmisét követően nagyjából 9:30-tól Kulacs 

László, Medve község polgármestere hivatalosan is megnyitotta a IV. bor-és 

pálinkaszentelőt/kóstolót, amelyre a helyi Szent Anna katolikus templom kertjében került sor.   

 

A pásztorjátékkal Pozsony – Vereknyén 81 évvel ezelőtti hagyományt 

elevenítettek fel 
2023. december 26. – felvidek.ma  

2023 karácsonya a Pozsony-vereknyei magyar közösség számára felettébb emlékezetes marad. 

Advent 4.vasárnapjának előestéjén heten felelevenítették a pásztorjátékot, vagyis megidézték 

Jézus Krisztus Urunk születésének történetét. Az esemény kezdeményezője Fedász Tamás 

ministráns, a vereknyei magyar közösség sekrestyése volt. Több hónapos munkájának 

eredményeként sikerült kideríteni, olyan élő személyekre rábukkanni, akik még a nyolc 

évtizeddel ezelőtti eseményekre emlékeztek gyermekként, avagy cseperedő gyerkőcként.Így 

hát heten, akárcsak a szentségek száma, fáradságot nem ismerve betanulták a pásztorjátékot. 

Ezzel felejthetetlen élményt vittek a meglátogatott 6 család hajlékába, szíveikbe, lelkeikbe. 

Winkler Nándor vereknyei pedagógus jóvoltából, aki ezt a játékot lejegyezte, lekottázta, 

valósult meg a betlehemes játék lebonyolítása. Szombaton délután negyed 2-től sötétedésig, 

nagyjából 4 óráig járták a régi Vereknye családi házait, zegzugos utcácskáit. Mindenütt 
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egyhangúlag nagy sikert arattak. A hallgatóság a pásztorjáték szemlélése során nagy hálával 

köszönte meg a látogatást. Örömükben még könnycseppek is kicsordultak szemükből. 

 

Tizenegy helytörténész a lévai Barsi Múzeumban 
2023. december 27. – ma7.sk  

A Juhász Gábor vezette Dudich Ferenc Polgári Társulás a lévai Barsi Múzeummal 

együttműködve 2023. december 30-ára szervezi meg az Alsó-Garam és Ipoly menti 

helytörténészek találkozóját. A rendezvénynek két évvel ezelőtt az oroszkai Hadtörténeti 

Múzeum, tavaly pedig a barsendrédi kultúrház, az egykori Horn-kastély adott otthont; a 

kutatók és az érdeklődők ebben az esztendőben a Barsi Múzeum épületében gyűlnek össze. Az 

immár hatodik alkalommal megvalósuló konferencia során összesen tizenegy előadó kap majd 

szót, hogy röviden ismertesse kutatási eredményeit. Kicsindi Enikő a nagysallói romák 

történetéről prezentál, Novák Margaréta pipatörténeti előadással készül. Berta András a 

rendszerváltás érsekújvári eseményeit, Duba Ernő a hontfüzesgyarmati dohány történetét, 

Wurczer Péter a kálnai országzászló históriáját foglalja össze. Luky János Dombay Vilmos 

halálának 100. évfordulója alkalmából emlékezik, Polka Pál a 19. századi garamsallói vérvádról 

értekezik, Csonka Ákos pedig megválaszolja a kérdést: Mit keres egy római istenség a zselízi 

Szent Jakab templomban? Müller Péter a helytörténeti kutatás múltját és jelenét mutatja be 

Léva vonatkozásában, s sor kerül a Hol sírjaink domborulnak című kiadvány bővített 

kiadásnak bemutatására is. 

 

Nagy az igyekezet a KKA megmentésére 
2023. december 27. – Új Szó  

A Kisebbségi Kulturális Alap (KKA) megszüntetésének megakadályozására indított petíciót 

számos közismert magyar és szlovák közéleti személyiség támogatta. A kezdeményezést eddig 

közel kétezren írták alá, a tiltakozáshoz január 2-ig lehet csatlakozni. A Magyar Szövetség párt 

saját petícióval rukkolt elő.  Ahogy arról lapunk korábban beszámolt, a kormány jövő évi 

jogalkotási terve szerint a KKA a Művészeti Alappal (FPU) együtt beolvadna egy újonnan 

létrehozott Kultúratámogatási Alapba. A kulturális tárca egyelőre nem közölt részleteket arról, 

miként érintené az új jogszabály a kisebbségi kultúrára szánt támogatásokat. A tervezetet 

december 18-án bocsátották tárcaközi egyeztetésre, véleményezni január 3-ig lehet. A kabinet 

lépése ellen nemcsak az eredeti jogszabály szerzői tiltakoznak, Rigó Konrád volt kulturális 

államtitkár, Ravasz Ábel volt romaügyi kormánybiztos és Bukovszky László nemrégiben 

leváltott kisebbségi kormánybiztos petícióját néhány nap alatt több mint 1900-an támogatták. 

Rigóék figyelmeztettek, a kormány ezzel a lépéssel megszüntetné az egyetlen törvény által 

garantált nemzetiségi intézményt Szlovákiában, amely egyúttal fontos mérföldkőnek is számít 

a kulturális autonómia felé vezető úton. „Alapvetően fontos a nemzeti kisebbségek jogállása 

szempontjából, és megszüntetése vagy más intézménnyel való összevonása egyértelmű 

visszalépés lenne az emberi jogok szempontjából is” – hangsúlyozták. 
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Átadták a Szondy-díjat, az ipolysági állami gimnázium motivációs kitüntetését 
2023. december 28. – felvidek.ma, ma7.sk  

A fennállásának 110. évfordulóját ünneplő Szondy György Gimnáziumban a karácsonyi szünet 

előtti utolsó napon adták át a Szondy-díjat. A gimnázium motiváló elismerését idén Viczencz 

Márk és Viczencz Máté vehette át. Mint a méltatásban elhangzott: „Egyik kedvenc tantárgyuk 

a történelem, ezért is döntöttek úgy, hogy 4. tantárgyként abból szeretnének érettségizni. De 

nem csak a múlt dolgai érdeklik őket, hiszen naprakész információkkal és határozott 

véleménnyel rendelkeznek a jelenleg a világban zajló dolgokról, szívesen hozzászólnak politikai 

és filozófiai vagy akár etikai kérdésekhez is.” Kiváló nyelvi adottságukat és nyelvtudományi 

ismereteiket kamatoztatják angol nyelvi versenyeken, avagy fordítói versenyeken is. 

Kipróbálták tudásukat angol nyelvű online földrajzversenyen is. Az első fordulót sikeresen 

vették, és most a budapesti döntőre készülnek. Már kiskoruktól szavalnak, számos 

szavalóversenyen mérettettek meg az elmúlt évek során. Többek között az előző tanévben 

többedmagukkal kapcsolódtak be Az apostolok lován elnevezésű irodalmi vetélkedőbe, Bóna 

Sárával kiegészült csapatuk, a Szontri egészen a döntőig jutott, ahol végül az előkelő 5. helyen 

végeztek. 

 

Nagymácsédra ragyogott a Három királyok ünnepi fénye 
2023. december 28. – ma7.sk  

Jótékonysági ünnepi koncertet adott a Három királyok együttes a mátyusföldi Nagymácsédon. 

A bevételt a templom orgonájának felújítására szánják. Olvassák Vadkerti Imre, Kovács 

Koppány és Derzsi György újévi üzenetét. A nagymácsédi katolikus templom orgonájának 

felújítására szerveztek jótékonysági gyűjtést. Ebből az alkalomból tartott karácsonyi koncertet 

december 27-én a Vadkerti Imre, Kovács Koppány, Derzsi György alkotta Három királyok 

formáció. A Felvidék népszerű énekesei első alkalommal léptek fel együtt a mátyusföldi 

településen, örömükre szolgál, hogy ilyen nemes cél érdekében hívták őket énekelni. Az 

énekeseket és a nézőket a szentmise után Slovák Marián atya köszöntötte, örömét fejtette ki, 

hogy a népszerű énekesek más elfoglaltságuk mellett is találtak időt arra, hogy a jót szolgálják. 

A jótékonysági koncert célja, hogy a bevételt templomunk nemes hangszerének felújítására 

fordítsuk. Sajnos, ez a hangszer több sebből is vérzik, közel 130 éves – és komoly újítások 

elvégzésére szorul. Az adományok itt maradnak Mácsédon, nekünk fog szólni az orgona” – 

mondta nyitóbeszédében a tiszteletes. 

 

Idén is elmaradt a Szövetség egysége 
2023. december 28. – Czímer Gábor – Új Szó  

2023 az év, amikor a Szövetség nem tudott egységes maradni és a parlamenti választáson is 

megbukott. Míg a Híd vezetése távozott, Gyimesi György fokozatosan beérkezett a pártba, 

végül az alelnöki pozíciót is megszerezte. A Híd és a Magyar Fórum pedig megsemmisítő 

választási vereséget szenvedett. A Szövetség 2022-es évéről szóló írásunkat azzal kezdtük, 

hosszas egyesülési folyamat után a párt első teljes éve a megyei és az önkormányzati 

választások mellett, a belső feszültségekről szólt, amelyek során rendszerint az MKP a Híddal 
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és az Összefogással állt szemben. Ez idén, 2023-ban sem volt másképp. Az ellentétek odáig 

fajultak, hogy a közös pártot létrehozók egyik csoportja, a Híd vezetése úgy döntött, távozik a 

Szövetségből. Nem értettek ugyanis egyet azzal, hogy a pártnak az előre hozott parlamenti 

választásra állított listájára vegyék Gyimesi Györgyöt, az OĽaNO korábbi képviselőjét, de az 

MKP ezt ennek ellenére megtette. Így a Híd vezetése a Mikuláš Dzurinda vezette Kékekkel 

együtt indult. Ez a formáció azonban, ahogy a Magyar Fórum körüli csoportosulás is, 

megsemmisítő vereséget szenvedett, néhány ezer szavazatot szereztek. Ugyanakkor a 

Szövetség sem jutott a parlamentbe, de az ő esetükben csak néhány tizedszázalék hiányzott 

ahhoz, hogy elérjék törvényhozásba jutáshoz szükséges 5 százalékos küszöböt. Ezzel, a 2020-

as parlamenti választás után, a 2023-as voksolás volt a második, ami után olyan törvényhozás 

állt fel, amelyben nem nincs magyar párt. Sőt, ahogy azt megírtuk, magyar nemzetiségű 

képviselőből is alig akad. 

 

Orosz Örs: „a pap nem szidhatja a híveket, hogy kevesen vannak” 
2023. december 29. – ma7.sk  

Értékmentő aktivista, rendezvényszervező, városi és megyei képviselő. Mióta az eszét tudja, 

kiáll a természet és a környezet védelme mellett.  A felvidéki magyarok érdekvédelme, a civil 

társadalom szerepének erősítése motiválja. Orosz Örs, a Magyar Szövetség egyik alelnöke 

interjúnkban a felvidéki magyar politikáról, a közbeszéd állapotáról, az értelmiség 

felelősségéről beszél. És arról, miért jut eszébe nap mint nap Scott kapitány. „Az erőssége a 

nyelvi környezetünk, meg a közösségtudat. Ha gyenge is, de van immunrendszere, egy kollektív 

tapasztalata, amire még mindig lehet építeni. Ám a jelenlegi bipoláris politikai világ, ami 

globális szinten ömlik ránk is, a nagy megosztó témák – amelyek nem valami mellett építik a 

közösséget, hanem mindig valami ellen – annyira elhatalmasodtak, hogy van már a 

közösségünknek egy jelentős része, amely egyszerűen képtelen a regionális érdeket meglátni, 

átélni. Egy olyan csoport, amelynek arra van igénye, hogy a Fico, illetve anti-Fico tengelyen 

foglaljon állást. Nélkülük ezt a régiót nem lehet építeni. Ez egy olyan kelepce, ami mögött 

valahol a Facebook-algoritmus a fő mumus, de nehéz lesz bárhogyan is kimászni belőle, hiszen 

szinte ezer fő pontosságra ugyanakkora magyar nemzetiségű tábor ment el a 

Smer(Hlas)/Republika vonalra voksolni, mint amennyien  – mondjuk úgy – az ellenzékre 

szavaztak. Tehát nem az van, hogy az egyik irányba, vagy a másik irányba billent a 

kommunikációnk. Egyszerűen mindkét oldalon azonos az amortizáció; amint ellépünk az egyik 

irányba, akkor a másik fele bomlásnak indul." – emelte ki Orosz.  

 

Új köntösben jelent meg a Gömör-Kishonti Múzeum évkönyve 
2024. január 1. – ma7.sk  

Tizenkilencedik évfolyamához érkezett a Gömör-Kishonti Múzeum évkönyve, amelyet még az 

előző igazgatónő, Olga Bodorová indított el az útjára. Az intézménynek Kerényi Éva 

személyében új igazgatónője van, az évkönyv is új köntöst kapott, ami viszont a régi, a nívós 

tanulmányok, amelyek az idén is feltérképezik a Gömör-Kishontban elért tudományos 

eredményeket. Pár éve a Nógrád Történelmének Baráti Köre is csatlakozott a Gömör-Kishonti 

Múzeum egykori nemes kezdeményezéséhez, de a két terjedelmes kötet is kevés már, hogy az 
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egyre gyarapodó helytörténeti anyagoknak helyet adjon. Utóbbiak sok  magánszeméllyel együtt 

(akiknek a nevét szintén feltüntetik) anyagilag is támogatták a Gömör-Kishonti Múzeum 

évkönyve 19. évfolyamának a megjelenését. Komoly újdonság az is, hogy ezúttal már nemcsak 

a tartalomjegyzék jelent meg magyarul és angolul, hanem a cikkek tartalmi összefoglalója is, 

ami komoly előrelépésnek számít. Mintegy 260 oldalon 19 tanulmányt tartalmaz az évkönyv, 

amely elsődlegesen a múzeum munkatársainak szakmai munkáját mutatja be (mind az 

egykori, mind az új igazgatónő 2-2 anyaggal szerepel a kötetben, ahogy Alexander Botoš régész 

is), de anyagokkal képviselteti magát a rozsnyói Bányászati Múzeum is, amellyel hosszú 

évtizedek óta nagyon szorosan együttműködik a rimaszombati intézmény. 

    
Karácsonyi vásárt tartottak Temerinben 
2023. december 23. – PannonRTV 

A Temerini Kókai Imre Általános Iskola diákjai a karácsonyi vásár mellett egy alkalmi műsorral 

is kedveskedtek a résztvevőknek. Az általános iskolában több mint egy évtizede szerveznek 

karácsonyi vásárt a diákok. A gyerekek sajátkezűleg elkészített dísztárgyakkal, finomságokkal, 

illetve karácsonyhoz kapcsolódó ajándékokkal készültek. Verebélyi Lea, Temerin: „Nagyon 

szépen tudok rajzolni meg festeni. Ezt a mamámtól örököltem. Mindenféle temperám és 

ceruzám van és ennek segítségével a saját ötleteim szerint rajzoltam. Engedtem, hogy a 

fantáziám szárnyaljon. Varga Anna, Temerin: „Nagyon sok mindent árulunk, mézeskalácsot, 

dekorációt, képeslapokat, meg sós kiflit is árultunk, de azt már eladtuk.” 

  

Lázár János: Szabadkára is eljuthat a hódmezővásárhelyi villamos 
2023. december 24. - PannonRTV 

Ezt mondta Lázár János magyar építési és közlekedési miniszter. A következő évek nagy 

projektje az lesz, hogyan tudjuk összekötni a vásárhelyi tram-traint Szabadkával – tette hozzá 

Lázár János. A magyar kormány kiemelt célja, hogy erősítse Magyarország és Szerbia gazdasági 

és társadalmi együttműködését. Ebben kiemelt szerep jut a Szeged–Szabadka-tengelynek – 

részletezte Lázár. Mint elmondta, fontos lépés volt a két város közötti vasútvonal újranyitása, 

de számos egyéb terv is van a kapcsolatok elmélyítésére. Az átjárhatóság biztosítása részben a 

munkaerő szabad áramlása, részben pedig a gazdasági, tudományos, kulturális kooperáció 

miatt fontos– húzta alá. Szabadka nagyon jó város. A következő lépés, hogy a vásárhelyi tram-

traint hogyan tudjuk majd összekötni Szabadkával. Ez egy újabb nagyprojekt lesz a következő 

években - mondta a miniszter.  

  

Örökségünk – a magyar népzene előtt tisztelegve 
2023. december 24. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Szombaton este kilencedik alkalommal tartották meg Óbecsén az Örökségünk című népzenei 

rendezvényt, amelyen a zenekarok külön-külön és Vajdasági Nagyzenekarként is felléptek. 

Nyolc zenekar lépett színpadra szombat este Óbecsén a Petőfi Sándor Magyar Kultúrkörben 

megtartott Örökségünk című rendezvényen. A Vajdasági Nagyzenekar koncertjeként 
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meghirdetett eseményre sok érdeklődő érkezett Vajdaság számos településéről. Kiss Zsélykó, 

Újvidék: „Kiváló zenészeknek kiváló és szívből jövő muzsikáját hallhatja az ember, és azzal 

föltöltődhet. Ilyesmiért nem csak Újvidékről, hanem messzebbről is érdemes eljönni.” 

 

Vajdaság mosolya - 2028-ra készülhet el a fontos gyorsforgalmi út 
2023. december 26. – PannonRTV 

100 km/órás sebességgel lehet majd közlekedni a Béreg és Szerbcsernye között épülő új úton - 

hangzott el a munkálatok helyszínén. A 185 és fél kilométer hosszú gyorsforgalmi út teljes 

egészében várhatóan 2028-ra készülhet el. A projekt összértéke eléri a 2 milliárd eurót. Az 

infrastrukturális fejlesztéstől az illetékesek egyebek mellett azt várják, hogy újabb komoly 

befektetők érkeznek majd az országba, ezen belül Vajdaságba. 

  

A jövő évre is biztosított a vajdasági sportegyesületek finanszírozása 
2023. december 27. – PannonRTV 

A Vajdaság területén működő sportegyesületek képviselőit fogadta Dane Basta tartományi 

sport- és ifjúsági titkár. Az éves közgyűlésen Basta arról beszélt, hogy rekordméretűre nőtt a 

sportegyesületek anyagi támogatása 2023-ban. A költségvetés legutóbbi módosítása 

alkalmával további 90 millió dinárt hagytak jóvá a tartomány mind a 45 önkormányzatában 

működő egyesületek számára. A tartományi titkár arról biztosította a jelenlevőket, hogy jövőre 

is folytatódik a pénzelés, a legkisebb településektől kezdve a nagyvárosokig, mindenki számára 

jut pénz. 

 

Szijjártó ünnepi köszöntőt küldött Dačićnak 
2023. december 27. – PannonRTV 

Ünnepi köszöntőt küldött Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter Ivica 

Dačićnak. Az ünnepi köszöntőben kellemes karácsonyi ünnepeket és boldog új évet kíván a 

szerb külügyminiszternek, kormányalelnöknek a magyar tárcavezető. 

  

Az MNT jövő évi költségvetése, tervek, programok 
2023. december 27. – PannonRTV 

A 2023-as költségvetés módosítása, a 2024-es büdzsé, valamint intézmények jövő évi 

pénzügyi- és munkatervei - ezek is szerepelnek a Magyar Nemzeti Tanács 10. rendes ülésének 

napirendjén pénteken. Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke sajtótájékoztatóján 

közölte, 36 ponttal foglalkoznak majd. Több olyan program lebonyolítása zajlott 2023-ban, 

amire nagy igény mutatkozott Vajdaságban, ezért ezeket is beépítették a Magyar Nemzeti 

Tanács 2024-es évre vonatkozó költségvetésébe - mondta Fremond Árpád. Az MNT elnöke 

hozzátette, hiánypótló rendezvényként első alkalommal szervezték meg a Suli-Expo oktatási 

kiállítást szeptemberben Zentán, valamint a Vajdasági Tanyaszínház Alapítvány létrehozása is 

megtörtént. Az elkövetkező időszakban az MNT mindent megtesz annak érdekében, hogy 

ezeket az új alapítványokat, illetve rendezvényeket megfelelő mennyiségű forrással tudja 
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támogatni. A 2024-es költségvetés 1 milliárd 411 millió dinárt tesz ki – emelte ki Fremond 

Árpád. 

 

Átadták a Forum Könyvkiadó Intézet elismeréseit 
2023. december 27. – PannonRTV 

Ünnepélyesen átadták a Forum Képzőművészeti Díjat, a Híd Irodalmi Díjat és a Vajdasági 

Magyar Művészeti Díjat. Az elismeréseket Újvidéken, a Magyar Szó Lapkiadó Kft. székházában 

vehették át a díjazottak. A 2022-es Forum Képzőművészeti Díjat a bírálóbizottság egyhangúlag 

Sagmeister Péity Laurának ítélte oda. A festő első önálló kiállítását 1992-ben rendezték meg 

Szabadkán. Azóta már több mint 20 önálló tárlata volt: „Hatással voltam rám az absztrakt 

expresszionizmus, a szürrealizmus, a tasizmus. Végül is azt mondanám, hogy kísérletező 

művész vagyok hagyományos anyagokkal, tehát a festészet keretein belül önmagamhoz képest 

mindig szeretek megújulni.” 

  

Jótékonysági vadászat Topolyán 
2023. december 27. – PannonRTV 

A részvételi díjból és a felajánlásokból befolyó összeggel idén a kishegyesi és a topolyai 

egészségház gyermekosztályát fogják támogatni. Negyedik alkalommal szervezte meg a 

jótékonysági vadászatot Topolyán a Vajdasági Magyar Vadászok Társasága. Vajdaság egész 

területéről érkeztek vadászok Topolyára. Reggel nyolc órától gyülekeztek, majd egy kis 

barátkozás és rövid megbeszélés után elindultak a közeli kiserdő felé. Brindza Lajos, elnök, 

Vajdasági Magyar Vadászok Társasága: „Most az idei vadászaton 47 aktív vadász fog részt 

venni, sokan úgy döntöttek, hogy bent maradnak a bogrács mellett, és úgy támogatnak. 

Úgyhogy olyan hatvan személy vesz részt ezen a vadászaton. A támogatásokat ezúton is 

szeretném megköszönni minden vadásznak és nem vadásznak, mert hála a jó Istennek, egyre 

többen látják ennek a rendezvénynek a létjogosultságát.” 

  

Támogatás a topolyai vállalkozóknak 
2023. december 28. - PannonRTV 

Topolya Önkormányzata először hirdette meg a vállalkozásfejlesztésre irányuló pályázatát 1 

millió 200 ezer dinár összegben. 13 vállalkozó pályázott a támogatásra, és minden jelentkező 

pozitív elbírálásban részesült. A topolyai Jócsák Attila hegesztővállalatot üzemeltet. A Topolya 

Község által meghirdetett kiíráson egy gyorsdarabolóra pályázott: „Persze, hogy jó ötletnek 

tartom, és remélem, hogy a közeljövőben lesz megint ilyen pályázat, hogy tudjunk fejlődni, 

mint mikrovállalkozók.” 

  

Minden polgártársának boldog új évet kíván dr. Pásztor Bálint, a VKT elnöke 
2023. december 29. – PannonRTV 

Jó egészséget, kitartást a mindennapokhoz, és bizakodást kíván célok megvalósításához. 

Szabadka Város Képviselő-testületének nevében minden polgártársának boldog új évet kíván 

dr. Pásztor Bálint, a VKT elnöke. Szerkesztőségünkhöz eljuttatott köszöntőjében jó egészséget, 
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kitartást a mindennapokhoz, és bizakodást kíván céljaik megvalósításához. "Legyenek büszkék 

arra, amit elértek, és örüljenek minden apró sikernek. Kihívások persze mindig vannak. 

Világunkat számos gond terheli. Közéleti szerepvállalásunkkal azon dolgozunk, hogy városunk 

olyan hely legyen, ahol jó élni. Az új évben új erővel ezt kívánjuk folytatni. Legyen olyan az újév, 

amelyben a sok munka sok eredményt hoz, személyes és közösségi javunkat gyarapítva. Boldog 

2024-es esztendőt! - áll a levélben. 

  

Operaáriák, keringők és polkák a szabadkai újévi hangversenyen 
2023. december 30. – PannonRTV 

Idén is telt házas koncerttel zárta az évet a Szabadkai Szimfonikus Zenekar a Városházán. A 

hagyományos újévi hangversenyen ismert operaáriákat, népszerű ünnepi Strauss és Verdi 

szerzeményeket adtak elő. Vesna Đurković operaénekes lépett először színpadra a Szabadkai 

Szimfonikus Zenekar kíséretében. Operaáriák, keringők és polkák a szabadkai Újévi 

hangversenyen „Először vagyok Szabadkán, és először lépek fel a Szabadkai Szimfonikus 

Zenekarral, ami egy nagy megtiszteltetés számomra. Tőlem Violetta áriáját hallhatják a 

Traviatából.” 

 

Sikeresen szerepelt a választásokon a VMSZ 
2023. december 31. – PannonRTV 

4500-zal kapott több szavazatot az idei választáson a Vajdasági Magyar Szövetség, mint tavaly. 

Tartományi szinten 9, míg köztársasági szinten 6 mandátuma lesz a pártnak - tette közzé 

közösségi oldalán dr. Pásztor Bálint. Egyébként 35 szavazóhelyen újra megtartották a 

köztársasági parlamenti, 3 helyen a belgrádi önkormányzati, 5 helyen pedig a tartományi 

parlamenti választást Szerbiában tegnap. Január másodikán pedig további 8 helyen lesz 

ismétlés. Ennek kapcsán dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott elnöke azt írta, hogy már teljes 

bizonyossággal kijelenthető, hogy a Vajdasági Magyar Szövetség tartományi eredménye - 100 

százalékos feldolgozottságnál - 63.721 szavazat, míg a VMSZ köztársasági eredménye a 8 

szavazóhely nélkül a 8273-ból 64.732 szavazat. Mindez a tartományiban 9, az országos 

parlamentben 6 mandátumot jelent a párt számára. Egyébként 4500 szavazattal kaptak többet, 

mint a tavalyi választáson. 

  

Közös nyilatkozatban állt ki a családokért a magyar, a szerb és a bolgár államfő 
2023. január 1. – Vajma.info 

Közös újévi nyilatkozatban állt ki a családok fontosságáért a Családbarát Elnökök Hálózata. A 

magyar, a szerb és a bolgár államfő által jegyzett dokumentumot hétfőn Novák Katalin 

köztársasági elnök is közzétette a Sándor-palota honlapján. A Novák Katalin magyar, 

Aleksandar Vučić szerb, és Rumen Radev bolgár köztársasági elnök által jegyzett 

nyilatkozatban azt írták: a Családbarát Elnökök Hálózata minden év kezdetét megfelelő 

alkalomnak tartja arra, hogy "tanuljunk a múltból és tervezzük a jövőt, és újult optimizmussal 

és reménnyel ragadjuk meg az előttünk álló lehetőségeket, és foglalkozzunk a számunkra 
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fontos kérdésekkel". Úgy fogalmaztak: "felemeljük szavunkat, ez alkalommal a családok 

fontosságáért a mai világban". 

       
Újabb segélyszállítmánnyal folytatta misszióját a MeOut civil szervezet 

Kárpátalján 
2023. december 23. – KISZo.net 

Nyolcadik alkalommal érkezett vidékünkre a budapesti székhelyű MeOut Group civil szervezet. 

Nem jöttek üres kézzel, a 2015 óta minden évben hathatós segítséggel Kárpátalját felkereső 

szervezet idén három helyszínen nyújtott jelentős támogatást. Tavaly öt nagy teljesítményű 

áramfejlesztővel segítették vidékünk intézményeit, ez alkalommal pedig elektronikai 

eszközöket, fejlesztő játékokat és tartós élelmiszert rejtett csomagtartójuk. A csapat első 

állomása az Ungvári 3. Számú Középiskola volt, ahová laptopokat vittek az ahhoz tartozó 

kellékekkel, szoftveres támogatással. Szvitlana Feszenko igazgatónő háláját fejezte ki a 

felajánlásért, ugyanis a modern és folyamatosan fejlődő világban elengedhetetlen a megfelelő 

elektronikai eszközök ismerése és használata. 

 

Közel ötezer karácsonyi ajándékcsomagot hoztak az anyaországból Kárpátaljára 
2023. december 23. – KISZo.net 

Karácsony közeleg. A szeretet ünnepén különösen felértékelődik a segítségnyújtás szerepe. 

Magyarország viszont nem csupán ilyenkor, hanem az egész év folyamán segítette a kárpátaljai 

közösséget, az anyaországi adományokból bőven jutott a hágón túli, háború sújtotta régiókba 

is. Magyarország felől soha senki nem érkezik üres kézzel. Jól emlékezhetünk, az elmúlt 

időszakban Kárpátalján járt Magyar Levente parlamenti államtitkár, külgazdasági és 

külügyminiszter-helyettes, Gulyás Gergely, a Miniszterelnökséget vezető miniszter és Panyi 

Miklós államtitkár. A helyi vezetőkkel találkozva már akkor felmerült, az év vége közeledtével 

Magyarország ismét egy nagy volumenű humanitárius segítséget nyújt a rászoruló családok 

számára. S ez most megtörtént! 

 

RIT: Téli tárlat és díjátadó 
2023. december 23. – KISZo.net, Karpat.in.ua 

Megnyílt a Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre Társaságának (RIT) 

2023-as Téli tárlata, amelyen átadták az idei Révész Imre-díjakat is. A Boksay József 

Kárpátaljai Megyei Szépművészeti Múzeumban kiállítótermeiben 23 művész több mint 60 

alkotása tekinthető meg egy hónapon keresztül. A termekben a kárpátaljai festőiskola 

hagyományait követő tájképek, portrék és csendéletek mellett dekoratív, absztrakt és 

nonfiguratív festményekkel, kisplasztikákkal, grafikai, valamint iparművészeti munkákkal is 

találkozhatnak az érdeklődők. 
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Időtlen Nagydobronyi betlehemes 
2023. december 26. – KISZo.net 

Különleges előadásra került sor „Ugorj fel pajtás, a talpadra – Betlehemes játék Kárpátaljáról” 

címmel Budapesten a Hagyományok Házában, a Népzenei inkubátor program keretein belül. 

Az előadást a nagydobronyi Balogh Marianna, a Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyetem népi 

ének, citera-koboz-tekerő előadóművész és tanár szakos hallgatójának egyetemi dolgozata 

ihlette. A projektet a viski születésű Pál Eszter mentorálta. – Igazi kihívás volt számomra a 

felvételi – mondta lapunknak Balogh Marianna, aki 2021-ben nyert felvételt a Liszt Ferenc 

Zeneművészeti Egyetemre. – Az előadóművészetet előtte számos évig különböző színházakban 

gyakoroltam, mint színész, így ez a része nem volt ismeretlen, a többi viszont, néhány 

zeneiskolai élményt és tudást leszámítva, teljesen új volt. A népzenével – sok egyetemi 

zenésztársamtól eltérően – későn találkoztam. A kárpátaljai Sodró együttes énekeseként 

belekóstolhattam egy-egy szeletébe. A műfajt nem ismerő, mindenre rácsodálkozó, lelkes 

kamaszlányként népzenei táborokban és külhoni találkozókon szereztem ismereteket. 

 

Évértékelő Csernicskó Istvánnal, a Rákóczi-főiskola rektorával 
2023. december 29. – Karpat.in.ua 

Több mint 25 éve biztosít színvonalas oktatást a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

(II. RF KMF) vezetősége és tanári kara minden olyan kárpátaljai fiatalnak, akik itthon 

szeretnének maradni, és anyanyelvükön szeretnék folytatni tanulmányaikat. Az intézményben 

jelenleg ifjú szakember, baccalaureus és mesterfokozatú okleveleket lehet szerezni nappali és 

levelező tagozatokon, emellett nem akkreditált képzések, tanfolyamok is zajlanak. Az idei év 

nehézségeiről, valamint a főiskolának a térségben betöltött szerepéről Csernicskó Istvánt, a II. 

RF KMF rektorát kérdeztük. 

 

Újévi „ajándék”: a felmentést élvező férfiak sem utazhatnak külföldre 
2023. december 30. – KISZo.net 

Kellemetlen újévi „ajándékkal” szolgált az Ukrán Állami Határőrség azon hadköteles korú 

férfiak számára, akik eddig kedvezményt élvezhettek, és átléphették az államhatárt. 

Egybehangzó sajtóbeszámolók szerint 2023. december 29-e óta már nem utazhatnak ki 

szabadon a felmentést élvezők sem. A határőrség munkatársai tegnap este óta visszafordítják 

azokat is, akik eddig szabadon közlekedhettek, például a háromgyermekes családapákat, a 

rokkantakat, vagy az állami Sljah-rendszerben szereplő önkénteseket. Helyszíni beszámolók 

szerint azt követelik tőlük, hogy keressék fel a hadkiegészítő irodát, ahol katonai 

nyilvántartásba kell vétetniük magukat. Ezentúl tehát csak azok léphetik át az államhatárt, 

akiknek a katonakönyvében szerepel, hogy nyilvántartásba vették őket. Önmagában a 

kedvezményes kategória már nem ok a zavartalan határátlépésre. 
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Brenzovics László: a kárpátaljai magyarok kitartanak 
2023. december 31. – Karpat.in.ua 

A háborús válsághelyzet ellenére a kárpátaljai magyarság intézményrendszerei továbbra is 

működnek, ezt jelentős eredményként kell értékelni, fogalmazott Brenzovics László, a 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnöke a TV 21 Ungvárnak adott évértékelő 

interjújában. 2023 decemberében a kijevi parlament olyan módosításokat fogadott el a 

nemzetiségi kisebbségeket érintő jogszabályokkal kapcsolatban, amelyek az ukrán kormányzat 

szerint az orosz ajkúak kivételével számos területen visszaállítják a kisebbségek korábbi jogait. 

Szomorúan ért véget a kárpátaljai magyarság számára a 2023-as év. Elhunyt Barta József, a 

KMKSZ alelnöke, a kárpátaljai megyei tanács meghatározó politikusa, aki hatalmas űrt hagyott 

maga után. A kárpátaljai magyarság történetének egyik legnehezebb időszakát éli, emelte ki 

Brenzovics László. A háború miatti bizonytalanság, a biztonság hiánya, az elszegényedés 

minden családot sújt. 

 

Évértékelővel egybekötött évzáró rendezvény a Munkácsy Mihály Magyar 

Házban 
2023. december 31. – Karpat.in.ua 

A két éve működő, a munkácsi és a kárpátaljai magyarság egyik kulturális központjává vált 

Munkácsy Mihály Magyar Ház sikeres 2023-as évet tudhat maga mögött. Egyre nő a különböző 

rendezvények és a partnerszervezetek száma, összegezte évértékelő előadásában Pfeifer Anita, 

az intézmény programfelelőse. Egyben hangsúlyozta, idén is kiemelt figyelmet fordítottak a 

gyermekprogramokra. Az évzáró rendezvény a Munkácsy Mihály Magyar Ház galériájában 

folytatódott. A kiállítóteremben ez alkalommal a Kárpátok Művészetéért és Kultúrájáért 

Egyesület és a Pro Arte-Munkács civil szervezet közös tárlatát tekinthették meg az érdeklődők. 

Matl Péter szobrászművész, a már 11 alkalommal megrendezett Kárpátaljai Nemzetközi 

Szobrásztábor főszervezője elmondta, a kiállításon az alkotói tábor résztvevőinek munkáit 

mutatják be a kisplasztika kedvelői számára. Kopriva Attila, a Kárpátok Művészetéért és 

Kultúrájáért Egyesület elnöke kiemelte, a tárlat összeállításakor a fő koncepció az egység volt. 

A Munkácsy Mihály Magyar Ház a béke szigete, emelte ki Tarpai József, az intézmény 

igazgatója, egyben hozzátette, a covidjárvány és a háború ellenére az elmúlt 2 év alatt közel 100 

rendezvényt sikerült megszervezni. 

 

Évértékelő sajtótájékoztató a Kárpátaljai Megyei Katonai Adminisztrációban 
2024. január 1. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Megyei Katonai Adminisztráció vezetője a napokban sajtótájékoztatón értékelte 

az elmúlt év folyamán végzett munkát és annak eredményeit. Elmondása szerint kiemelt 

feladat volt és marad a jövőben is az ukrán fegyveres erők, valamint a vidékünkön menedékre 

talált áttelepültek támogatása. Kárpátalja 2023-ban mintegy félmilliárd hrivnya összegben 

folyósított személyi jövedelemadót a honvédek szükségleteire. A térség területén pedig újabb, 

az ország védelmét szolgáló egységek alakultak. Nem kevésbé fontos kérdés a belföldi 

menekültek támogatása. Nem hivatalos adatok szerint jelenleg közel 350 000 belső ukrajnai 
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menekült él Kárpátalján, közülük megközelítőleg 140 000-en rendelkeznek hivatalos 

regisztrációs igazolással. A lakhatásuk biztosítása érdekében több mint száz menedékszállót 

hoztak létre vidékünkön, ahol 5 ezer embert helyeztek el. A menekültek egyszeri anyagi 

támogatására 4 milliárd hrivnyát folyósítottak különböző forrásokból, többek között külföldi 

szervezetektől. Kárpátalja kormányzója hozzátette, hogy a megye vezetése továbbra is azon 

dolgozik, hogy megfelelő lakhatást biztosítson az áttelepültek számára. 

 

Petőfi Sándorra emlékeztek Kárpátalján 

2024. január 2. – KISZo.net 

A világ magyarsága hagyományosan az év első napján emlékezik Petőfi Sándorra. Kárpátalján 

többek között Ungváron és Badalóban tartottak csendes megemlékezést a költő születésnapja 

alkalmából. 201 éve, január elsején született a lánglelkű magyar költő. Az évforduló alkalmából 

a megyeszékhelyen Magyarország Ungvári Főkonzulátusa a helyi magyarságszervezetekkel 

közösen koszorúzta meg Petőfi Sándor egészalakos szobrát. Dupka György, a Magyar 

Értelmiségiek Kárpátaljai Közösségének (MÉKK) elnöke bejegyzésében úgy fogalmazott: 

„Jelenlétünkkel igazoltuk, hogy a helyi magyarságnak több mint ezer éve helye volt, van és lesz 

is ezen a sokat szenvedett Kárpátalján.” 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. december 22. – Kossuth Rádió 

 

A Rákóczi Szövetség megalapítása óta rendkívüli figyelmet fordít a magyar iskolaválasztás 

támogatására. Hiszen nem mindegy, hogy a Kárpát-medence magyarlakta vidékein a többségi 

nemzet oktatási intézményeit választják-e a magyar családok, vagy a magyar óvodákban, 

iskolákban a magyar nyelvű oktatás mellett döntenek-e. Idén, a szeptemberi iskolakezdés óta 

mintegy 500 helyszínen csaknem 10 ezer családhoz jutottak el a RSZ munkatársai, hogy ne 

csak információkkal segítsék a szülők döntését. Azt talán nem tudja mindenki, hogy a magyar 

kormány mellett sok száz települési önkormányzat és magánember is támogatja a szövetség 

magyar iskolaválasztási programját. S bár a rendszert még finomítani kell, tavaly óta 58 

iskolabusz is segíti már a főként szórványban élő kisdiákok magyar iskolába való eljuttatását. 

A program további részleteiről Csáky Csongorral, a RSZ elnökével beszélgettem. 
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Bodó Barna közíró, egyetemi oktató, a közössége iránt elkötelezett civil számára a mögöttünk 

hagyott év elsősorban a legújabb temesvári magyar szervezet, a Bánsági Magyar Értékekért 

Egyesület éve volt: bár már tavaly megalakult, 2023-ban jegyezték be, és pályázati 

támogatással máris kiadott egy albumot Temesvár szobrairól, emlékhelyeiről. Megkezdte 

továbbá a város jeles személyiségei síremlékeinek feltérképezését, további feladatai között 

pedig a temesi értékek megjelenítése szerepel a hungarikum-tárban, valamint emlékjelek 

állítása a jeles elődöknek. A szervezet elnöke ugyanakkor fontosnak tartja a magyar 

személyiségek nevének kijavítását is az utcanév-táblákon. Bodó Barnával Lehőcz László 

beszélgetett. 

 

A Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház kiváló példa a hitre és a kitartásra, a társulat 

ugyanis megmutatta, hogyan lehet a semmiből, anyagi nehézségek ellenére is hittel és 

kitartással felépíteni egy olyan színházat, amely 30 év alatt számos díjat nyert hazai és 

nemzetközi fesztiválokon is, és olyan művészeket nevelt ki, akik a magyar nemzet legnagyobb 

színházában is megállják a helyüket. Sin Edina igazgató hangsúlyozza: a beregszászi teátrum 

működésének köszönhetően Kárpátalján kinevelődött egy színházkedvelő közönség, 

megteremtődött a magyar színházi kultúra és a színház iránti igény. Az elért eredményeket a 

háború okozta válság ellenére sem szabad veszni hagyni, - figyelmeztet Sin Edina. 

Nemzetszolgálatáért Magyar Örökség Díjat kapott a Beregszászi Magyar Drámai Színház. A 

társulat nevében a díjat a december 16-án, Budapesten tartott ünnepségen Sin Edina megbízott 

igazgató vette át a színház alapítója, Vidnyánszky Attila főrendező jelenlétében. Iváncsik Attila 

összeállítása. 

 

A beregszászinál nagyobb múltú a temesvári magyar színjátszás, amely Krecsányi Ignác 

igazgatósága alatt, a XIX. század végén bontakozott ki. Az első világháború után éveken át 

Fekete Mihály igazgatta a temesvári magyar színházat. Az 1940-es évek végén alakult meg a 

Magyar Népszínház. Ebből jött létre 1953-ban a Temesvári Állami Színház magyar tagozata. 

Ennek 70. évfordulóját ünnepelte december közepén a társulat, amely az 1989-es változások 

után Csiky Gergely nevét vette fel. Az ünnepségen volt könyvbemutató, kiállításmegnyitó, 

díszelőadás, és újabb személyekkel gazdagodott az örökös tagok tábora, nemcsak színészekkel, 

hanem műszakiakkal is. Az ünnepség előtti percekben készült Lehőcz László összeállítása. 

 

Határok nélkül 

2023. december 26. – Kossuth Rádió 

 

Felgyorsult világunkban gyorsan változnak az ünnepi szokások, de például egy-egy régi 

karácsonyfadísz is megidézheti a múlt hangulatát. Pósa Mária oromi helytörténetkutatóval, aki 

a közelmúltban vehette át munkája elismeréseként a Délvidék Kutató Központ emlékérmét, 

Németh Ernő beszélgetett az egykori karácsonyokról. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Senki sem annyira szegény, hogy ne tudna másoknak szeretetet adni, ez a karácsony legfőbb 

üzenete. A lelki béke és az együttlét öröme teszi maradandó élménnyé az ünnepet - mondja 

Nagy László marosvásárhelyi unitárius lelkész, aki gyermekkora szép karácsonyairól is mesélt 

Erdei Edit-Zsuzsánnának. 

 

Kárpátországi szolgálat címmel jelent meg a Székelyföldi Magyar Újságírók Egyesületének 

legújabb könyve. A Szekeres Attila és Sarány István által szerkesztett kötetben a Kárpát-

medencei történelmi egyházak magyar főpásztoraival, jeles egyházi személyiségeivel készült 

interjúkat olvashatjuk. Érdekesség, hogy Bukarestben, illetve Ausztráliában tevékenykedő 

református lelkészek is beszélnek a szolgálatukról. Az interjúk központi gondolata az egyház 

nemzetmegtartó ereje. A kötetről Sarány Istvánnal, a csíkszeredai Hargita Népe napilap felelős 

szerkesztőjével Bíró István beszélgetett. 

 

A filmes szakembernek nem ez volt az első fordítása. Ráadásul az angol Nick Page korábbi 

kötetét is Jakab-Benke Nándor fordította. Így talán magától értetődő volt, hogy a Koinónia 

Kiadó ismét őt kérte fel a munkára. Nick Page újabb kötete a karácsonyi tévhitekről, tényekről, 

de mindenek felett a hagyományról szól. Címe mi is lenne más, mint:  Karácsony, tradíciók, 

tények és totális tévhitek.   Jakab - Benke Nándorral Veres Emese-Gyöngyvér beszélgetett. 

 

Határok nélkül 

2023. december 28. – Kossuth Rádió 

 

Pásztor Istvánnak, a Vajdasági Magyar Szövetség elnökének halála súlyos veszteségként érte a 

délvidéki magyar érdekvédelmet. Az élet azonban nem állhatott meg, valakinek a szervezet 

élére kellett állnia és vinnie kell tovább a zászlót. Helyt kell állni a kisebbségi jogérvényesítés, 

a Kárpát-medencében zajló nemzetegyesítés és a jelenleg kiváló magyar-szerb kapcsolatok 

megtartása terén is. A VMSZ-t a tisztújításig Pásztor István fia, Pásztor Bálint, a magyar 

szervezet szerbiai parlamenti frakcióvezetője irányítja. Őt kérte a délvidéki magyar helyzet 

elemzésére Ternovácz István.   

 

2023-ban Horvátország jelentős történelmi események részese lehetett. Déli szomszédunk 

január elsején csatlakozott az eurózónához és a schengeni térséghez is. A horvátországi 

magyarság életében is rendkívül jelentős év volt 2023, hiszen a Horvátországi Magyarok 

Demokratikus Közössége idén ünnepelte megalakulásának 30. évfordulóját és több, mint 2 

évtizednyi megosztottság után sikerült megerősítenie a magyarság egységét. Erről is beszélt 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Jankovics Róbert, a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közösségének elnöke, a magyar 

kisebbség parlamenti képviselője, akit arról is kérdeztünk, hogy mit vár 2024-től. 

 

12 év után a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség Tanácsának vezetőségében, 

január óta Orbán Dusán tölti be a Tanács elnöki tisztségét. Hogy miként élte meg az első egy 

évet, milyen kihívásokkal nézett szembe és milyen célokat tűzött maga, illetve a muravidéki 

magyar közösség elé? A többi között erről is kérdezte Pisnják Atilla Orbán Dusántól. 

 

A háborús válsághelyzet ellenére a kárpátaljai magyarság intézményrendszerei továbbra is 

működnek, de a biztonság hiánya, az elszegényedés minden családot sújt. A többi között erről 

is beszélt Brenzovics László, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnöke, akit Iváncsik 

Attila kért beszélgetésre. 

 

2023 nem volt sikeres év a felvidéki magyar közösség életében. Nem valósult meg semmilyen 

jelentősebb fejlesztés vagy beruházás, ráadásul az őszi, parlamenti választásokat is elbukták. 

Ez már az ötödik sikertelen próbálkozás volt 2010 óta, ám időközben kiderült, mára valóban 

egyetlen magyar párt maradt a Felvidéken: a Magyar Szövetség. A párt elnökével, Forró 

Krisztiánnal Haják Szabó Mária beszélgetett. 

 

Kárpát-medence 

2023. december 24. – M1 

 

A vízaknai szórványmagyar közösség megmaradásáért dolgoznak   

A Nagyszeben közelében fekvő Vízakna a zimankós, esős decemberben nem egy fürdőváros 

képét mutatja, pedig a hatalmas kiterjedésű sótömbön fekvő dél-erdélyi település tavairól és 

gyógyító fürdőiről híres. Az egykoron szászok és magyarok lakta városban található a 

Monarchia korabeli, szecessziós stílusban épített gyógyközpont és nem messze tőle a Honvéd-

tó, a magyar történelem egyik fontos helyszíne, ahol Bem tábornagy erdélyi hadserege harcolt 

a vízaknai ütközetben. A tó elnevezése a vesztes csatában elesett hősök tiszteletére született. 

 

Délvidéki karácsony   

A Mikuláshoz látogatnak a gyerekek délvidéki Adán. Verset mondanak, énekelnek, a mikulástól 

jó szavakat és ajándékot is kapnak a gyerekek. Tíz évvel ezelőtt, mikor kezdő vállalkozóként 

túlélte az első évet Noémi, úgy gondolta, meghálálja a közösségnek amit érte tettek. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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Vranai Erika mézeskalács készítő 

A karácsony elengedhetetlen kelléke az illatos, puha, gyönyörűen díszített mézeskalács, ami 

nem csak finom, de annak elkészítése egyben nagyszerű családi program is. Ha a szeretetnek 

illata lenne, a mézeskalácséhoz hasonlítana - vallja a felvidéki Csécsen élő Vranai Erika, aki 

három évtizede foglalkozik mézeskalács készítéssel. 

 

Karácsony Kárpátalján 

Karácsonykor szinte kézzel tapintható a csodavárás, ám sajnos Kárpátalján sem minden 

gyermek olyan szerencsés, hogy sok-sok ajándék várja a szépen feldíszített fa alatt. Szerencsére 

vannak olyanok, akik küldetésüknek érzik, hogy hátrányos helyzetű gyermekeknek teremtsék 

meg a karácsonyi csodát. Nagydobronyban közel 50 csillogó szemű apróság számára hozta el a 

karácsony varázsát az Ungi Református Egyházmegye. Minden évben törekednek arra, hogy 

olyan gyermekeket ajándékozzanak meg akik igazán rászorulnak. A játékkal és színes 

programokkal teli délutánt áhítattal kezdték, ahol elhangzott, hogy az egyetlen, aki meg tudja 

váltani ezt a világot és megmenteni az emberek lelkét, az Jézus, akit Isten ajándékul adott 

nekünk. 


